



Erti Kemerdekaan Menurut Surah Al-Kahfi

Oleh: **Nur Sofiah binti Suhaimi**

Pensyarah Akademi Pengajian Islam Kontemporari, UiTM Cawangan Negeri Sembilan

Pada 30 Ogos 2021 tahun ini genap 64 tahun Malaysia menjadi sebuah negara yang berdaulat dan merdeka. Segala puji bagi Allah SWT yang telah memberikan kita nikmat kebebasan daripada terus dicengkam kesengsaraan menerusi penguasaan ke atas raja, harta serta kudrat keringat rakyat jelata dalam memenuhi tuntutan ketamakan penjajah.

Namun begitu, pernahkah kita bertanya secara jujur kepada diri mengenai erti kemerdekaan yang kita kecapi hari ini. Persoalan yang bukan diajukan pada tahun kelima dan ke-10 tetapi 64 tahun setelah kita menikmatinya. Adakah erti kemerdekaan ini masih sama, temanku? Terkadang belum sempat akal meninjau jawapan kepada persoalan diri, tanpa disedari subjek perbincangan telah dipindahkan kepada anak muda. Peralihan atas nama kebimbangan dan keprihatinan. Kebimbangan kita terhadap jati diri generasi muda dan penghargaan mereka atas kemerdekaan yang dinikmati. Ayuh jangan berdalih lagi. Mari kembali bertanya pada diri. Apakah kemerdekaan hari ini hanya menerusi kibaran bendera dan hiasan jalur gemilang di seluruh kota raya? Lantas, benarkah engkau memahami erti merdeka wahai diri?

Menerusi penelitian penulis terhadap perkongsian tadabbur al-Quran yang telah disampaikan oleh Ustaz Abdul Muein Abd Rahman pada 27 Ogos yang lalu bertemakan "Kemerdekaan & Hijrah dari Surah al-Kahfi", maka ia telah memberikan lebih kefahaman mengenai erti kemerdekaan dalam konteks yang lebih jelas dan menyeluruh. Kemerdekaan yang tidak hanya terbatas kepada perbincangan ketatanegaraan dan semangat nasionalisme, malah erti kemerdekaan khusus buat diri setiap individu yang mendambakan kebebasan. Kemerdekaan menurut takrifan ilahi, Allah SWT yang Maha Mengetahui tuhan pemilik sekalian alam.

Penulis berhasrat untuk menggariskan konsep kemerdekaan dan kebebasan ini menerusi beberapa intipati daripada perkongsian tadabbur tersebut. Ringkasnya, terdapat tiga kisah utama daripada surah al-Kahfi yang boleh bersama kita peroleh manfaat daripadanya iaitu kisah penghuni gua, kisah pemilik kebun dan kisah Raja Dzulqarnain. Hal ini dijelaskan seperti berikut:

Kisah Pemuda Soleh Penghuni Gua

Kisah ini mengenai beberapa orang pemuda yang telah mengasingkan diri daripada pemerintah yang zalim dan masyarakat yang mensyirikkan Allah. Mereka melarikan diri kerana tidak mahu mensyirikkan Allah SWT. Mereka melarikan diri ke gua kerana ingin terus menjadi hamba Allah SWT. Kisah ini menggambarkan bahawa kemerdekaan yang paling mustahak adalah kemerdekaan diri. Kemerdekaan diri yang jauh lebih utama dan bernilai sehingga bersedia untuk meninggalkan segala-galanya termasuklah harta, kediaman yang selesa dan tanah air tercinta.

Kemerdekaan diri ini adalah merdeka daripada segala sesuatu yang boleh menghalang keyakinan diri untuk terus beriman dengan akidah yang benar. Merdeka dengan erti hanya mengesakan Allah SWT. Merdeka daripada menjadi hamba kepada segala sesuatu, termasuk penghambaan kepada manusia, hawa nafsu, harta dan dunia, sebaliknya menjadi sebenar-benar hamba Allah SWT. Merdeka dengan cara selari dengan tujuan manusia ini diciptakan, iaitu menjadikan diri hamba Allah SWT. Hamba yang sentiasa tunduk dan meminta hanya kepadaNya. "*(Ingatlah) tatkala pemuda-pemuda mencari tempat berlindung ke dalam gua, lalu mereka berdoa: "Ya Tuhan kami! Berikanlah rahmat kepada kami dari sisiMu, dan sempurnakanlah bagi kami petunjuk yang lurus dalam urusan kami (ini)".* (Surah al-Kahfi: ayat 10).

Timbul persoalan, bagaimanakah yang dimaksudkan dengan menjadi hamba Allah SWT itu menjadikan kita merdeka? Bukankah diri akan disekat kebebasannya untuk melakukan apa sahaja yang diinginkannya kerana perlu akur dan taat atas segala perintah dan larangannya?

Kemerdekaan dan kebebasan yang sebenar adalah kebebasan yang memberi kebaikan dan mampu menyelamatkan diri daripada kerosakan. Kebebasan mutlak jelas tidak mampu memberikan jaminan keselamatan daripada segala bentuk kerosakan kepada agama, nyawa, akal, maruah dan harta. Hanya dengan menjadi hamba Allah SWT kita merdeka kerana hanya dengan itu kita bebas daripada segala bentuk kemudarat dan beroleh keselamatan serta kejayaan. Hanya dengan menjadi hamba Allah SWT kita akan taat dan beroleh manfaat daripada seluruh perintah dan larangannya. Merdeka dengan erti sanggup tidak memiliki apa-apa tetapi cukup dengan memiliki pemilik segala-galanya.

Kisah Pemilik Kebun Anggur

Kisah ini melibatkan dua orang lelaki dan salah seorangnya merupakan pemilik kepada dua buah kebun anggur dan tanaman-tanaman selainnya. Kisah ini dirakamkan menerusi ayat 32 sehingga ayat 44. Kisah ini menggambarkan seorang pemilik kebun yang tidak merdeka, ditegur oleh seorang lelaki beriman dan akhirnya merdeka. Kemerdekaan menerusi kisah ini mampu difahami bahawa merdeka tidak diukur dengan nilai harta dan kekayaan. Sebaliknya jiwa yang merdeka menyerahkan segala pengharapan dan pujian hanya kepada Allah SWT. Merdeka daripada rasa iri dan dengki terhadap kelebihan rezeki orang lain sebaliknya terus berusaha menyeru untuk kembali tunduk kepada Allah SWT. Merdeka daripada sifat angkuh dan bangga diri. Merdeka daripada meletakkan diri sebagai asbab segala bentuk kejayaan dan kenikmatan yang diperolehi. Sebaliknya, merdekakan diri dengan beriman dan tunduk kepada Allah SWT.

Firman Allah SWT dalam ayat 42: "*Dan harta kekayaannya dibinasakan, lalu dia membalik-balikkan kedua tangannya (tanda menyesal) terhadap apa yang telah dia belanjakan untuk itu, sedang pohon anggur itu roboh bersama para-paranya dan dia berkata: "Aduhai, kiranya dahulu aku tidak mempersekutukan seorang pun dengan Tuhanku!"*